

Conférence Droit et Société : Droit et contraintes

Le Collectif de Recherche Droit et Société (CRDS) de l'UQAM lance un appel à communications pour sa toute première conférence.

Lieu : Université du Québec à Montréal (Département de Sciences juridiques)

Date : 23 et 24 novembre 2017

Date limite pour soumission : 31 Juillet 2017, à minuit

Le Collectif de Recherche en Droit et Société (CRDS) du Département des sciences juridiques de l'UQAM a le plaisir de vous annoncer la tenue du colloque « Droit et contraintes » les 23 et 24 novembre 2017.

Nous invitons les étudiants et étudiantes aux cycles supérieurs ainsi que les chercheurs et chercheuses avec un intérêt particulier pour les études sociojuridiques ainsi que les perspectives interdisciplinaires ou pluralistes à participer à cette conférence. Les échanges de même que la collaboration avec des étudiantes et étudiants de différentes disciplines sont les bienvenus et même fortement encouragés.

Thématique :

Si, d'un point de vue historique, le droit s'est imposé comme un ordre de contraintes sur la personne et la société afin de légitimer ou interdire des normes de comportement, le rôle et l'effectivité de la contrainte se sont adaptés aux transformations de la société. Ainsi, en proposant le thème « Droit et contraintes », nous encourageons les étudiants et étudiantes à réfléchir aux différentes manifestations et transformations de la contrainte en droit, mais également sur le droit.

Nous invitons les étudiants et étudiantes à appréhender la contrainte dans ses différentes dimensions, par exemple la contrainte physique inhérente au corps humain et l'auto-contrainte, la contrainte-sanction qu'un agent exerce sur un autre agent ou encore la contrainte structurelle, qui limite, encadre et détermine les actions possibles des agents.

Le CRDS convie les étudiants et étudiantes à se saisir de l'une ou de plusieurs des questions suivantes, sans toutefois s'y limiter:

- De quelles manières les contraintes se manifestent-elles dans votre sujet de recherche?
- Quel est le rôle de la contrainte en droit? Est-elle limitative ou habilitante?
- Quelles sont les contraintes qui s'exercent sur le droit? Quelles sont les adaptations ou les résistances qui en découlent?
- De quelle manière la contrainte - institutionnelle, économique, sociale ou épistémique - se vit-elle dans la recherche en droit?

Format de soumission

Nous invitons les étudiants et étudiantes de même que les chercheurs et chercheuses à envoyer un résumé (jusqu'à 250 mots) à David DesBaillets (en anglais) ou **Valériane Thool (en français)**, à **crds.uqam@gmail.com** avant minuit le 31 juillet 2017. Veuillez indiquer vos nom, affiliations, coordonnées et cinq mots clés qui décrivent la nature de votre recherche. De plus, veuillez nous informer de votre niveau de compréhension du français et de l'anglais (il n'est pas requis que les participants soient bilingues). Les propositions seront révisées par les pairs.

Les communications retenues devront être envoyées avant le 5 novembre 2017, afin qu'elles puissent être lues par les autres participants. Les textes seront tous considérés pour publication.

Les panels seront organisés en fonction des intérêts des participants et participantes. Veuillez également indiquer les informations nécessaires si vous souhaitez co-présenter votre communication (nom, affiliations et coordonnées du co-présentateur, de la co-présentatrice).

Le Comité organisateur du CRDS

CALL FOR PAPERS

Law and Society Conference: Constraints and the Law

This is a general call for papers for the first ever graduate conference hosted by the Law and Society research group (CRDS) at UQÀM.

Location: Université de Québec À Montréal (Department of Legal Studies)

Date: November 23rd and 24th, 2017

Deadline for submissions: July 31st, 2017

The *Collectif de Recherche en Droit et Société* (CRDS) invites graduate students and other scholars, from various disciplines, to participate in a conference bringing together scholars and researchers with a particular interest in socio-legal studies, the sharing of inter-disciplinary research, legal pluralism, the exchange of ideas, methods, opportunities and criticism, to submit their proposals related to one or more of the themes discussed below.

Themes:

Historically speaking, the legal order was imposed on individuals and society in the attempt to legitimize or regulate certain norms of behaviour. Thus, the role and capacity of legal constraints were shaped and evolved as a function of societal transformation and social changes. Hence, in proposing the theme “Constraints and the Law”, we encourage contributors to, not only reflect on the different manifestations and evolution of constraints, but also on the impact, positive and negative, they have on the law.

We propose that potential participants appreciate the different dimensions of constraint, for example the physical constraints inherent in the human body and the imposition of self-constraints, the power of sanctions imposed by one agent to constrain the agency of another, or the structural constraints, that limit, regulate, and, determine the actions of individuals and groups.

The CRDS invites potential participants to broach one (or more) of the following topics in their proposals:

- In what way do constraints manifest themselves in your research subject?
- What is the role played by constraints in the law? Are they generally a limitation or an enabler for individuals and groups?
- What are some examples of legal constraints? What are the ways in which people are forced to innovate, create or resist on account of legal constraints?
- In what way do legal constraints -institutional, social, economic, epistemological, etc.- influence our choices as socio-legal scholars?

Format and Submissions

Please send a brief abstracts (in either English or French) and a description of your paper/research proposal (up to 250 words) to **David DesBaillets (English)** or Valériane Thool (French) at **crds.uqam@gmail.com** no later than **July the 31st, 2017**.

We are especially interested in graduate students, academic researchers, and socio-legal scholars.

In addition, we ask that you include your name, affiliation, as well as contact details and 5 key -words that describe the nature of your research. Please also indicate your comfort level in French and English in order to help us better organize the panels (participants are not required to be bilingual). All submissions will be peer reviewed.

Presentations will be moderated and panels will be organized according to topics raised by the participants work. Please indicate if you would like to co-present your research project with another participant. Please indicate their name, contact information, affiliation, etc.

Selected panelists will be asked to submit a copy of their paper by **November 5th** in order for their work to be circulated among the other participants before the conference. This will give all a chance to provide feedback on the paper under discussion and the panelists the chance to improve their research.

All papers will be reviewed and considered for publication in an anthology curated by the CRDS Organizing Committee.

We hope to see you all in Montreal next November.

The CRDS Organizing Committee